
گفت وگو:  نصرالله دادار
عكاس: ابراهیم سیسان

گفت وگو با مهندس عاطفه عجمي مدير آزمايشگاه 
مركز اپُتيك جهاد دانشگاهي صنعتي شريف

اشاره
حدود 35 ســال پيــش، زماني كه در كشــورمان 
صنعت اُپتيك هنوز نمود چنداني نداشت و عمدتاً در 
دانشگاه ها  و آن هم در رشته فيزيك واحدهايي براي 
درس اُپتيك ارائه مي شد، عده اي عاشق و عاقه مند، 
به حسب نيازهاي دفاع مقدس در جبهه ها و پشتيباني 
اُپتيك جهاد دانشگاهي  رزمندگان، تأســيس مركز 

دانشگاه صنعتي شريف را كليد زدند.
همه چيز تقريباً از صفر شــروع شد؛ به طوري كه، به 
گفتــة خانم عجمي اين مركــز در آغاز راه فقط يك 
كامپيوتر داشــت كه همكاران به صورت نوبتي با آن 
كار مي كردند. كار با طراحي قطعات خيلي ساده شروع 
شد و كم كم به طراحي هاي پيچيده رسيد، تا جايي كه 
مركز ما امروز عاوه بر تأمين نيازهاي دفاعي كشور، 
در زمينه هاي صنعتي، پزشــكي و آموزشي نيز فعال 
است. خوب اســت بدانيم كه مركز داراي بخش هاي 
مختلفي مانند كارگاه ساخت قطعات اُپتيكي، كارگاه 

ســاخت قطعات مكانيكي، آزمايشگاه اُپتيك، بخش 
توســعه و تحقيق و طراحي قطعات و سيســتم هاي 
اُپتيكي و بخش لايه نشاني و ميكروليتوگرافي است 

و آزمايشگاه آن همكار سازمان استاندارد نيز هست.
اهميت مركز اپتيك دانشگاه صنعتي شريف ما را بر 
آن داشــت  تا همراه آقاي احمدرضا اعرابي، سردبير 
محترم مجلة رشد آموزش فيزيك، به اين مركز برويم 
و بــا خانم مهندس عاطفه عجمــي دربارة چگونگي 
شكل گيري اين مركز و توسعة آن به گفت وگو بنشينيم.

لازم به توضيح است كه خانم مهندس عجمي عضو 
هيئت علمي جهاد دانشگاهي صنعتي شريف و مدير 
آزمايشــگاه مركز اُپتيك است. ايشان داراي مدرك 
كارشناســي فيزيك و كارشناســي ارشد مهندسي 
صنايع بود. و 33 سال است كه در اين مركز مشغول 

فعاليت هستند.

گفت وگو با مهندس عاطفه عجمي مدير آزمايشگاه گفت وگو با مهندس عاطفه عجمي مدير آزمايشگاه 
مركز اُپتيك از صفر شروع شد

ــــزارش گــــ

از راست به چپ؛ احمدرضا اعرابی )سردبير(، نصرالله دادار، عاطفه عجمی
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é مركز اُپتيك جهاد دانشگاهي صنعتي شريف چگونه 
و در چه زماني آغاز به كار كرد؟

è زمانــي كه ما كار روي اپُتیك را شــروع كردیم علم اپُتیك 
به گســتردگي امروز نبود. ما هر چه در این حوزه یاد گرفتیم، 
خودمان یاد گرفتیم. البته در دانشــگاه اپُتیك تدریس مي شد 
ولــي واحدهاي آن خیلي كم بود و ما اپُتیــك را در عمل یاد 
گرفتیم. زمان جنگ بود و براساس نیازهاي دفاع مقدس ما كار 
روي اپُتیك را آغاز كردیم. به همین دلیل مجبور بودیم پشت 
پرده پاره اي از اقدامات را انجام دهیم كه رزمندگان را در مقابل 

دشمن در جبهه هاي جنگ یاري كند.
این مركز در سال 1365 تأسیس شد، یعني حدود 34 سال 
پیش. در ابتدا هم به نام »مركز فیزیك« شكل گرفت. چون آن 
موقع رشته هاي دانشگاهي در مراكز جهاد دانشگاهي تأسیس 

مي شد. مثلًا برق، فیزیك، مكانیك و .... 
وقتي مركز فیزیك شكل گرفت ما چند بخش داشتیم: یك 
بخش به نام آكوســتیك، یك بخش به نام لیزر، یك بخش به 

نام اپُتیك و یك بخش هم به نام حرارت و ترمودینامیك.
در هر یك از این بخش ها سه یا چهار نفر، كه بعضي از آن ها 
متخصــص هم نبودند كار مي كردند. یك مقدار كه جلو رفتیم 
دیدیم بهتر است تخصصي تر شویم و عده اي از بچه ها فقط روي 
اپُتیك كار كننــد. بنابراین افرادي كه تخصص آن ها به اپُتیك 
نمي خورد رفتند و ما متمركز شدیم روي اپُتیك. با خرید یك 
ســري تجهیزات كه از خارج آمده بود ساخت قطعات اپُتیكي 
را شروع كردیم. اكنون كارگاه ها و بخش هاي ما گسترش پیدا 
كرده و از قطعه ســازي وارد سیستم سازي شده ایم و كارگاه ها و 
آزمایشــگاه هاي مختلف در كنار كارمان شكل گرفته است. در 
واقع الآن به جایي رســیده ایم كه داریم در بخش هاي اپُتیك، 

فتونیك، الكترواپُتیك و اپتومكانیك كار مي كنیم.

https://www.roshdmag.ir/u/1Xc

é چه ضرورتي موجب شــد كه به صورت تخصصي و 
مستقل فقط روي اُپتيك كار كنيد؟

è نیروهایي كــه در آن زمان در مصدر كار بودند، شــاید به 
خاطر ارتباطاتي كه با مسئولان كشور و دفاع مقدس داشتند، 

احساس نیاز مي كردند روي اپتیك كار كنند.
فراموش نمي كنــم اولین پروژه هاي نظامي كه در آن زمان 
كار مي كردیم، پريســكوپ بود كه در جبهه و جنگ به آن 
خیلي نیاز داشــتند. در اینجا لنزهاي آن ســاخته مي شد و 

لوله هاي مناسب كه خراب مي شدند، باید درست مي شدند.
یعني ما كارها را براســاس نیازهاي آن زمان كه جنگ بود 
شــروع كردیم. در آن زمان، من خودم در بخش حرارت هاي 

ترمودینامیك كار مي كردم.

زمان جنگ بود و براساس نيازهاي دفاع مقدس 
ما كار روي اُپتيك را آغاز كرديم. به همين دليل 

مجبور بوديم پشت پرده پاره اي از اقدامات را 
انجام دهيم كه رزمندگان را در مقابل دشمن در 

جبهه هاي جنگ ياري كند

دستگاه پوليش عدسی
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گروهي هم داشــتیم به نام گروه شیمي كه روي طراحي عایق 
موشك كار مي كرد. این گروه مثلًا مي خواستند بدانند كه آیا فلان 
ماده از نظر اصول فیزیك شــرایط لازم را براي عایق موشك دارد 
یا نــه؛ و ما در بخش حرارت ترمودینامیــك این پژوهش را انجام 
مي دادیم تا ببینیم آیا ماده اي كــه تولید كرده اند خواص فیزیكي 
لازم را براي عایق موشك دارد یا نه. اما به تدریج همة بچه ها روي 
اپُتیك متمركز شدند و همان طور كه گفتم عده اي ماندند و عده اي 

هم كه رشته  تخصصي شان به اپُتیك نمي خورد از ما جدا شدند.
é پس ضرورت اوليه كار شما نيازهاي دفاع مقدس بود. بعد 
از آن، يعني پس از جنگ، براساس چه ضرورت هايي كارها 

را ادامه داديد؟
è آن زمان ما همكاري به نام آقاي اقتصادي داشتیم. آقاي اقتصادي 
خیلي علاقه مند بود كه یك پایه و اساس قوي براي اپُتیك در ایران 
به وجود بیاورد. همان علاقه مندي او بود كه موجب شد این بخش 
بیشتر تقویت شــود و بخش هاي دیگر به مرور زمان كنار گذاشته 
شــود. در واقع از آن پس، خارج از نیازهــاي دفاعي، ما اپُتیك را 

همچنان ادامه دادیم.

اول ســراغ طراحي رفتیم و نرم افزارهاي طراحي را تهیه و مطالعه 
كردیم. یك كامپیوتر در آن زمان بیشتر نداشتیم كه نوبتي با آن كار 
مي كردیم و برنامه نویسي را انجام مي دادیم. از طراحي قطعاتِ خیلي 
ساده شروع كردیم تا به طراحي پیچیده رسیدیم. الآن تقریباً مي توانم 
بگویم كه ما در طي این سال هایي كه در اینجا فعالیت داشته ایم، در 
همة زمینه ها، چه صنعتي و چه پزشكي و چه آموزشي، هم سیستم 
ســاخته ایم و هم قطعه. مثلًا یكي از چیزهایي كه براي بخش هاي 

آموزشي ساختیم كیت و میكروسكوپ اپُتیكي بود.
سفارش هاي اولیه را هم آموزش وپرورش به ما داد. الآن كیت ها و 
میكروسكوپ هاي ما در بسیاري از مدارس آموزش وپرورش موجود 
است. با بخش هاي دیگر كشور هم، اعم از نظامي، صنعتي، خدماتي 

و ... در ارتباط بودیم.
مثلًا در بخش صنعت، اولین باســكول نوري، یا همان اپُتیكي را 
ما درســت كردیم. در باسكول نوري بدون اینكه بار یك كامیون را 
خالي كنند روي باسكول مي رود و مقدار بارش اندازه گیري مي شود. 

در بخش هاي پزشكي و نظامي هم كه جاي خودش را دارد.

ورود صنایع اپُتیك به ایران موجب شد كه كم كم همة بخش ها 
به آن نیاز پیدا كنند، در نتیجه ما هم آن را مرتب گســترش دادیم 
تا به جایي رسیدیم كه الآن همة بخش هاي الكترونیكي ما تبدیل 

به نور مي شود و الكترونیك، فتونیك مي شود.
شــاید در اوایل براي خود ما هم اهمیت اپتیك روشن نبود ولي 
وقتي جلوتر رفتیم دیدیم كه خیلي از دستگاه هایي كه در فیزیك 

استفاده مي كنیم پایه اش اپُتیك است.
ما جهت تقویت این مركز تجهیزات مورد نیاز را از آلمان آوردیم و 
كارگاه هایمان را مجهز كردیم و در كنار آن، تجهیزات اندازه گیري را 

ورود صنايع اُپتيك به ايران موجب شد كه كم كم 
همة بخش ها به آن نياز پيدا كنند، در نتيجه ما هم آن 
را مرتب گسترش داديم تا به جايي رسيديم كه الآن 
همة بخش هاي الكترونيكي ما تبديل به نور مي شود و 
الكترونيك، فتونيك مي شود

يک نمونه اسفرومتر برای تعيين مشخصات عدسی

يک نمونه رتيکل ساخته شده در اين مرکز
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هم خریداري كردیم. در حال حاضر ما هم دستگاه هاي اندازه گیري 
مكانیكي داریم و هم دســتگاه هاي اندازه گیري اپُتیكي. كاربرد این 
دستگاه ها این است كه هنگام تولید باید از روش هاي مكانیكي مثل 
ضخامت ســنج، و اپرومتریك براي اندازه گیري استفاده كنیم ولي 
بعد كه قطعه به صورت كامل ســاخته شد، از روش هاي اپُتیكي آن 
را دقیقاً اندازه گیري كنیــم. ما یك بخش طراحي داریم: كه به آن 
)R&D( مي گوییم. ما از قطعه سازي كم  كم تبدیل به یك سیستم 
شده ایم. اول قطعات را طراحي مي كنیم و سپس در كارگاه ها آن ها 
را مي سازیم. در كنار كارگاه اپُتیك ما یك كارگاه مكانیك داریم. در 
اینجا مكانیك ملازم اپُتیك است. همة توري هایي كه ما مي سازیم، 
توري هایي هســتند كه به صورت مكانیكي باید ساخته شوند و با 
آن ها قطعات اپُتیكي را مي ســازیم. در كنار این كارگاه، آزمایشگاه 

اپُتیك را داریم و در كنار آن یك آزمایشگاه الكترونیك هم داریم.

https://www.roshdmag.ir/u/1Xd

é به  طور كلي اين مركز از چه بخش هايي تشكيل شده است؟
è این مركز از پنج بخش به شرح زیر تشكیل شده است:

1. كارگاه ساخت قطعات اپُتیكي
2. كارگاه ساخت قطعات مكانیكي

3. آزمایشگاه اپُتیك
4. بخش توسعه و تحقیق و طراحي قطعات و سیستم هاي اپُتیكي 

)R&D(
5. بخش لایه نشاني و میكرولیتوگرافي

é اشاره اي داشتيد كه شما در سه بخش صنعتي، پزشكي 
و آموزشي فعال هستيد. به طور مشخص در بخش آموزشي 

چه كارهايي كرده ايد يا مي كنيد؟
è در بخش آموزشــي، روي تولید كیت و میكروسكوب، به سفارش 
آموزش وپــرورش، كار كردیم. خیلي از مــدارس بخصوص مدارس 
غیرانتفاعــي هم تعداد زیادي از این كیت ها را خریدند و حتي خود 
دانشگاه ها هم خریدار این كیت ها شدند. این ها محصولات ما براي 

مراكز آموزشي است.

از موارد دیگري كه در بخش آموزشــي كار مي كنیم، بیشتر در 
بخش هاي دانشجویي است. بعضي دانشجویان قطعات خاصي براي 
پایان نامه هایشان نیاز دارند كه ما تولید مي كنیم. در جشنواره ها هم 
از قطعات این مركز استفاده مي شود. براي جشنواره هاي دانش آموزي 
هم ساخته هاي ما خریداري مي شود و ما به سفارش آن ها قطعاتي 
ساخته ایم و حتي براي اینكه این قطعات ارزان تر برایشان تهیه شود 
پیشــنهادهایي به آن ها داده ایم و این قطعه با توجه به شرایطي كه 
دارد، به نمونه شــما بهتر مي خورد. مــا در طراحي هاي اولیه به هر 
كس كه مراجعه مي كرد، از جمله به دانشجویان، كمك مي كردیم 
و به آن ها  مشاوره مي دادیم تا بهتر بتوانند مشكلشان را حل كنند.

از موارد ديگري كه در بخش آموزشي كار 
مي كنيم، بيشتر در بخش هاي دانشجويي 

است. بعضي دانشجويان قطعات خاصي براي 
پايان نامه هايشان نياز دارند كه ما توليد مي كنيم

ميکروسکوپ نوری در آزمايشگاه ميکروالکترونيک

دستگاه لنزومتر برای اندازه گيری توان ديوپتوی عدسی که در اين مرکز ساخته 
شده است
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é شــما بــراي مدارس، بــه جز توليــد كيت و 
ميكروسكوپ، چه كارهاي ديگري انجام داده ايد؟

è البته آن كار ادامه پیدا نكرد، چون سیاست آموزش وپرورش 
بر حذف آزمایشــگاه ها قرار گرفت و آزمایشــگا ه ها حذف 
شــد و دوباره همة درس ها تئوري شــد! بنابراین با حذف 
آزمایشگاه ها، كار ما هم براي مدارس متوقف شد وگرنه ما 
دنبال این بودیم كه كارمان را توسعه بدهیم. مثلًا كیت ها 
را مي توانســتیم لیزري كنیم یا به آن ها فیلترهاي تداخلي 
اضافه كنیم، ولي متأسفانه وقتي سیاست آموزش وپرورش 

عوض شد، این كارها متوقف شد.
البته كارهاي دیگري هم الآن براي مدارس انجام مي دهیم 
و آن مربوط به بازدیدهاي دانش آموزي از همین مركز است. 
مدارس به ما نامه مي دهند و دانش آموزانشــان را به صورت 
گروهي و هر تعدادي كه خودشان مشخص مي كنند، مخصوصاً 
دانش آموزان ســال آخر دبیرستان را، براي بازدید از مركز به 

اینجا مي آورند. این كار به دانش آموزان خیلي دید مي دهد.
مثــلًا از بــازار كاري كه در آ ینده با آن روبه رو مي شــوند 
آگاهي پیدا مي كنند. آن ها در مدرسه اپُتیك مي خوانند، ولي 
نمي دانند بازار كارش چیســت، ولي اینجا كه مي آیند بازار 
كار اینجا را مي بینند و با توانمندي هاي اینجا آشنا مي شوند. 
مثلًا بعضي از آن ها علاقه نشان مي دهند كه اگر وارد دانشگاه 

شریف شدند بیایند و با مركز اپُتیك همكاري كنند.
é اگر دانش آموزان بخواهند براي ساخت يك لنز 
خاص يا توليد يك برنامة خاص از شــما مشورت 

بگيرند امكان اين كار وجود دارد؟
è البته كه كمكشــان مي كنیم. مثلًا دانش آموزي مي آید 
اینجا و مي گوید: من مي خواهم یك تلســكوپ بسازم. ما 
برایش توضیح مي دهیم كه تلسكوپ از دو قسمت تشكیل 
شده است و باید این كارها را بكنید. یا مجلة نجوم را به او 
معرفي مي كنیم و مي گوییم این مجله را بخوان. بعد براي 
شروع كار، به او مي گوییم كه مي تواني این طور شروع كني. 

مثلاً  اول از لوله پولیكا شروع كنید یا ...
دانش آموزان علاقه مند زیاد هستند. بعضي اوقات آن ها با 
خانواده هایشان مي آیند اینجا و ما آن ها را راهنمایي مي كنیم 
و قطعه ها را هم در اختیارشان قرار مي دهیم و آن ها وسیله اي 

را كه مي خواهند مي سازند و مي آورند به ما نشان مي دهند.

https://www.roshdmag.ir/u/1Xe

é شما با سازمان استاندارد هم همكاري داريد؟
è بله. ما »آزمایشــگاه همكار ســازمان اســتاندارد« هم 
هســتیم. در سال 84 سازمان اســتاندارد به ما اعلام كرد 
كه ما در زمینه محافظ هاي شخصيِ چشم، كه همة آن ها 

به جز اين همكاري با سازمان استاندارد، بسياري 
از افرادي هم كه در داخل روي قطعات اُپتيكي كار 
مي كنند، براي تأييد شدن كارهايشان به اينجا مراجعه 
مي كنند

دستگاه برش شيشه
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از خارج وارد مي شود، مثل عینك هاي لیزري، عینك هاي 
جوشكاري یا عینك آفتابي كه خیلي هم استفاده مي شود، 
هیچ متولي در كشــور نداریم و همة این ها غیر استاندارد 
اســت. به همین دلیل مسئولان آن سازمان از ما خواستند 
كه ما آزمایشــگاه آن ها شــویم و واردات را در این بخش 
كنترل كنیم. از آن زمان تاكنون اجازة ورود این نوع كالاها 
به كشور باید به تأیید آزمایشگاه ما برسد. بنابراین این طور 
نیســت كه به راحتي مجوز ورود این نوع كالاها به كشور 
بدون تأیید آزمایشگاه ما داده شود. البته آن ها در ابتدا از ما 
خواســتند كه علاوه بر مطالعة شرایط استاندارد جهاني در 
این زمینه، تجهیزات كامل براي انجام این كار را فراهم كنیم 
تا از نظر سیستمي و از نظر فني شرایطش را داشته باشیم. 
ما قبول كردیم و تقریباً از ســال 84 تاكنون، یعني حدود 
15 سال است كه همكار سازمان استاندارد هستیم و آن ها 
ســالي یك بار براي ممیزي به اینجا مي آیند و گواهي نامة 
ما تمدید مي شود. عدسي هاي طبي و محافظ هاي صنعتي 

تولید داخلي را هم داریم، ولي بقیه چیزها وارداتي است.
آن وســایلي و تجهیزاتي را كه ما تأیید كنیم اجازة ورود 
به كشــور را پیدا مي كنند و اگــر تأیید نكنیم باید به مبدأ 

خودش برگشت داده شود.
باید توجه داشــته باشیم كه ما فقط كالاهایي را كه وارد 
گمــرك مي شــوند، و كنترل آن ها اجباري اســت، از نظر 
اســتاندارد، مورد بررســي و ارزیابي قرار مي دهیم. اگر به 
»كنترل اجباري« نیاز نباشد لازم نیست بیاورند تا ما آن ها 
را مورد ارزیابي قرار دهیم. به جز این همكاري با ســازمان 
اســتاندارد، خیلي از افرادي هم كه در داخل روي قطعات 
اپُتیكي كار مي كنند، براي تأیید شدن كارهایشان به اینجا 
مراجعه مي كنند و ما در اینجا كارهاي آن ها را مورد ارزیابي 
قرار مي دهیم و براســاس مشخصاتي كه ارائه مي كنند، به 
آن ها گواهي و تأییدیه مي دهیم كه قابل ارائه به دستگاه ها 

و سازمان هاي دولتي و جاهاي دیگر است.

é ضوابط و شرايط شما براي اجازة بازديد و استفادة 
معلمان و دانش آموزان از مركز اَُپتيك چيست؟

è ضوابط سخت یا خیلي خاصي نداریم. معلمان و دانش آموزان 
و مدیــران مــدارس مي توانند بــراي بازدیــد از این مركز، 
درخواســت هاي خود را به صورت كتبي براي مركز ارســال 
كننــد و تعداد بازدیدكنندگان را هم مشــخص كنند. چون 
ظرفیت ما براي بازدید دانش آموزان و معلمان، ظرفیت معیني 
اســت )حدود 20 نفر در دو گروه 10 نفره(. ما پس از بررسي 

درخواست ها زمان بازدید را براي آن ها مشخص مي كنیم.
é خانم عجمي، از اين گفت وگو و اطاعاتي كه در مورد 
مركز اپُتيك در اختيار ما و مجله رشد آموزش فيزيك 

قرار داديد سپاسگزاريم و از شما تشكر مي كنيم.

معلمان و دانش آموزان و مديران مدارس مي توانند 
براي بازديد از اين مركز، درخواست هاي خود را به 

صورت كتبي براي مركز ارسال كنند

اندازه گيری شعاع انحناء عدسی با استفاده از اسفرومتر
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